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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

90درصدازبرنامههایمان
محققشدهاست

گفت و گو با  استاد کامبیز روشن روان 
موسیقیدان و آهنگساز به بهانه درگذشت 

زنده یاد استاد محمد اسماعیلی متین

هنرمندانهرکشوری
افتخاراتآنسرزمیناند

رادیو اربعین برای دهمین سال  آغاز به کار کرد
 استادانصاریان: بارک الله که صدای اهل بیت)ع(

را به گوش زائران می رسانید

 
مراسم افتتاح دهمین ســـال فعالیت رادیو اربعین در خیمةالحسین)ع( 
میـــدان هفت تیـــر با حضـــور علـــی بخشـــی زاده، معـــاون صدای رســـانه 
ملی، احمد وحیدی وزیر کشـــور و حجت الاســـام والمســـلمین حســـین 
انصاریان، محمدحســـین پویانفر و مسئولین ســـتاد مرکزی و کمیته های 

ســـتاد اربعین و جمعی از مداحان کشـــور برگزار شـــد.
در ابتـــدای ایـــن مراســـم، علی بخشـــی زاده، معـــاون صدای رســـانه ملی 
با نقـــل حدیثـــی از پیامبر اکـــرم)ص( دربـــاره نقش امام حســـین)ع( در 
آزاده خواهی انســـان ها گفت: پیامبـــر اکرم)ص( می فرماید: که حســـین 
بوی خـــوش من اســـت. حســـین مایه آرامش من اســـت. خدا دوســـت 
بدارد کســـی را که دوســـت دارد حســـین من را. حســـین چراغ هدایت و 

کشـــتی نجات آحاد مردم اســـت.
وی بـــا بیـــان اینکـــه شـــبکه های رادیویـــی بـــه فراخـــور مـــاه صفـــر بـــه 
حضـــرت سیدالشـــهدا)ع( خواهنـــد پرداخـــت، توضیـــح داد: ۱۷ شـــبکه 
رادیویـــی برنامه هـــای ویژه تـــدارک دیدنـــد. در این مدت تـــدارک صدای 
جمهوری اســـامی ایـــران ۱۴۱۷ برنامـــه در قالب ۱۶۰ عنوان اســـت، ۱۲۱۸ 
ســـاعت برنامـــه تقدیـــم مخاطبان می شـــود. رادیـــو اربعین بـــه مدیریت 
جواد تشـــکری با ۱۲ عنوان برنامه ۳۶۰ بار به گوش شـــنوندگان می رســـد 
کـــه این برنامه هـــا به مدت زمان ۷۲۰ ســـاعت در ماه صفر اســـت. یکی از 
مهم تریـــن حلقه هـــای رادیـــو اربعین ارتباط مخاطبین با شـــبکه اســـت.
 در ادامـــه احمـــد وحیـــدی، وزیر کشـــور طـــی ســـخنانی گفـــت: آنچه در 
اربعیـــن و زیـــارت اربعیـــن اســـت، عهـــد و پیمـــان جدیـــدی بـــا حضرت 

اباعبـــدالله حســـین)ع( و شـــهدای کرباســـت.
 امـــروز بعـــد از عبـــور از گذرگاه های ســـخت تاریـــخ، انقاب اســـامی ما 
ادامـــه همـــان نهضـــت اســـت. اگر امـــروز بـــه وظایفمـــان عمـــل کردیم 
و یاری گـــر امام حســـین)ع( بودیـــم، می توانیـــم بگوییـــم نصُْرَتـِــی لَکـــمْ 
ةٌ؛ وگرنه خاف گفتیم. وگرنـــه زیارت اربعین انجـــام ندادیم. زیارت  مُعَـــدَّ
اربعیـــن یـــک عمل قلبـــی، روحـــی و ایمانـــی اســـت. فقط دیدار ســـاده 
نیســـت.همه کســـانی کـــه در ایـــن راه بـــرای بزرگداشـــت تکریـــم زائران 
اباعبدالله الحســـین علیه الســـام به هـــر نمونه و مقدار تـــاش می کنند، 
جزو ســـالکان و طریقـــان راه حـــق هســـتند.در نظامی زندگـــی می کنیم 
که همـــه ارکان آن در خدمت و توســـعه شـــرایط بهتر زائـــران عزیز کربا 
می کوشـــند و این کار عزیزانمان در رادیـــو اربعین جزو باقیات و صالحات 

خواهـــد بود.
 

رادیواربعینهدایتگریمیکند
 حجت الاســـام والمســـلمین حســـین انصاریان هم از دیگر ســـخنرانان 
مراســـم بـــود و ضمن بیـــان نکاتـــی پیرامـــون اربعیـــن از عوامـــل معاون 
صدای رســـانه ملـــی پیرامون راه انـــدازی رادیو اربعین تشـــکر کرد و گفت: 
خیلـــی بارک الله به شـــما کـــه صدای اهـــل بیـــت)ع( و ثواب زیـــارت را به 
گوش زائران می رســـانید. شـــما زائران بدانید کســـی را زیارت می کنید که 
قبل از ولادتش از مســـیح تا آدم او را زیارت کردنـــد و برایش گریه کردند. 
کســـی را زیـــارت می کنید کـــه عالم برایـــش گریـــه کردند. رادیـــو اربعین  
 کـــه این نـــکات را به گـــوش مردم دنیـــا  می رســـاند، یک نـــوع هدایتگری

 است.
 جواد تشـــکری، مدیر رادیـــو اربعین نیـــز درباره زمان آغاز دهمین ســـال 
فعالیـــت رادیـــو اربعیـــن گفت: رادیـــو اربعیـــن فعالیت خود را تـــا انتهای 
مـــاه صفر در تاریـــخ ۲۵ شـــهریورادامه خواهد داد. ایـــن برنامه به صورت 
۲۴ســـاعته روی مـــوج اف ام، ردیـــف ۹۵.۵ مگاهرتـــز تقدیـــم شـــنوندگان 
می شـــود. ســـعی داریـــم در ۷۲۰ ســـاعتی که در طـــول ۱ مـــاه در خدمت 
شـــنوندگان هســـتیم، به تبیین قیام عاشـــورا و زیارت اربعیـــن بپردازیم. 
همچنین اطاع رســـانی از آخرین وضعیت ســـفر کربا و پیاده روی اربعین 
از کمیته هـــای مختلف، جـــزو برنامه های رادیو اربعین اســـت که تا ۳ روز 
پـــس از پایـــان مراســـم روز اربعیـــن ادامـــه دارد. عاوه بر موارد یاد شـــده 
امســـال به دلیل شـــرایط آب و هوایی و گرمای هوا توصیه های بهداشـــتی 
و ایمنی خواهیم داشـــت که با حضور پزشـــکان در فواصل مختلف برنامه 
به آن پرداخته می شـــود. ســـعی داریم رادیـــوی همراهی برای مســـافران 
باشـــیم تا سفری آســـوده داشته باشـــند. پروسه اطاع رســـانی پیاده روی 
اربعیـــن ۳ روز پـــس از روز اربعیـــن پایـــان می یابـــد و ۱ هفتـــه پایانـــی ماه 

صفربه مســـافران مشـــهد الرضا پرداخته می شـــود.

خبر
بـــالای ۱۰۰ فیلـــم در صف اکـــران و نمایش 
داریم. بارهـــا اعام کرده ام که به واســـطه 
تخلـــف یـــک نفـــر، یـــک فیلـــم یـــا یـــک 
مجموعـــه نمایشـــی نباید آســـیب ببیند. 
تهیه کننـــده ای که ۲۰ یـــا ۳۰ میلیارد تومان 
بـــرای کارش هزینه کرده اســـت چه گناهی 
دارد؛ به عنوان مثال فیلم »گشـــت ارشـــاد 
۳« در حالی که مشکل داشت ما مجوزش 
را صـــادر کردیم. مـــا از این نمونـــه آثار زیاد 
داریـــم. الان هم برخی از فیلم ها به همین 
شکل هستند. از همان روز اولی که آمدم، 
گفتـــم قانـــون و حجـــاب که آن  هـــم جزو 
قانون اســـت، جزو خط قرمزهای ماســـت 
و خواهـــش کـــردم بارها حتی افـــرادی که 
دچار تخطی شـــده اند، برگردند. معتقدم 
هزاران هزار چهـــره فرهنگی و هنری نباید 
به خاطـــر کار چنـــد نفـــر، زندگـــی و رزق و 
روزی شان دچار مشکل شـــود.«وی افزود: 
»فعالیت هـــای موســـیقایی هـــم در ایـــن 
مـــدت به ناگهـــان تعطیل شـــد. خب چه 
کســـی ضرر کرد؟ نوروز ســـال گذشته، ۴۰۰ 
هزار نفر در کشـــورهای اطـــراف ایران برای 
اجراهـــای صحنـــه ای رفته بودند. امســـال 
مـــا ایـــن فضـــا را مدیریـــت کردیـــم و یک 
میلیـــون نفر در همیـــن کشـــورمان ایران 
در همیـــن دوره بـــه اجراهـــای صحنـــه ای 
رفتنـــد و این چرخ چرخیـــد. بنابراین من 
معتقد هســـتم در حوزه فرهنـــگ و هنر ما 
باید با حداقل کار ســـلبی روبه رو باشـــیم. 
شـــما فیلم فســـیل را نگاه کنیـــد. آخرین 
فیلـــم پرفـــروش یـــک ســـال و نیـــم قبل 
اســـت که ۵۸ میلیارد تومـــان فروش رفته 
اســـت. الان ســـینماتیکت را بزنیـــد، بالای 
۲۳۰ میلیـــارد تومـــان فروخته اســـت. من 
نمی دانـــم رونـــق فرهنگ و هنر چیســـت. 
گاه می بینم دوســـتان نقدهای نادرســـت 
انجـــام می دهنـــد، وگرنه نقد باعث رشـــد 
اســـت.  وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی در 
ادامـــه بـــا اشـــاره به اکـــران نشـــدن برخی 
آثـــار ســـینمایی و پخـــش غیرقانونی فیلم 
»تفریق«، خاطرنشـــان کـــرد: از ایـــن آثار، 
برخی هـــا خودشـــان الان متقاضـــی اکران 
و نمایـــش نیســـتند. نکتـــه بعـــدی اینکه 

آقـــای خزایـــی از لبنـــان بـــه مـــن پیامک 
دادنـــد و گفتنـــد این فیلـــم گویـــا قاچاق 
شـــده اســـت. این فیلـــم الان در اختیار ما 
نیســـت قبـــل از نمایش، بلکـــه در اختیار 
خـــود تهیه کننـــده اســـت؛ یعنی اصـــاً در 
اختیار سازمان ســـینمایی وزارت فرهنگ 

نیســـت که منتشـــرش کنیم.

الانبرخیبازیگرانضدانقلاب
شدهانداماکارهایشاندرحال

پخشاست
وی ســـپس اظهار کرد: در شـــبکه نمایش 
خانگی هم درســـت اســـت که ســـریال ها 
در اختیـــار مـــا نیســـت، امـــا به هـــر حال 
مســـئولیت کان حوزه فرهنگ و هنر را ما 
سیاســـت گذاری و مدیریت می کنیم. خود 
صداوسیما، ساترا و همه اعضا مجموعه ای 
هســـتند که مسئولیت همه با وزارت ارشاد 
اســـت و آنجـــا تدابیر کان حوزه نمایشـــی 
مشخص می شـــود. در آنجا هم تأکیدمان 
همین بوده اســـت. مجموعه هایی هم که 
الان برخی بازیگرانشـــان در خارج از کشور 
تبدیل به اپوزیســـیون ضدانقاب شده اند 
کارهایشـــان در حال پخش اســـت و منعی 

بـــرای آنها نداریم. 
اســـماعیلی در پاســـخ به پرسشـــی درباره 
احـــکام صادره بـــرای هنرمنـــدان، توضیح 
داد: »ایـــن احـــکام صـــادره برای دســـتگاه 
قضایـــی اســـت و بـــا تشـــخیص قاضـــی 
صـــورت می گیـــرد. نـــه مـــن کـــه رئیـــس 
قـــوه قضائیـــه هـــم نمی توانـــد بـــه قاضی 
بگویـــد چـــه حکمـــی صـــادر کند؛ امـــا ما 
پیگیـــری می کنیم. برخـــی از احکامی هم 
که قبـــاً صادر شـــده بود و حاشـــیه هایی 
ایجـــاد کـــرده بـــود، دوســـتان پیگیـــری 
کردنـــد. تـــاش می کنیـــم کـــه حداکثـــر 
همـــکاری را داشـــته باشـــیم. علی رغـــم 
بی مهری هایـــی کـــه برخـــی از چهره های 
هنـــری نســـبت بـــه مـــردم و آرمان هـــای 
مردم داشـــتند، مـــا تاش کردیـــم اتفاقی 
نیفتد کـــه جامعه هنـــری رنجیده شـــود و 
 تا حـــد امکان تـــاش ما بر تخفیـــف کارها 

بوده است.«

گاهی اوقات 
شنیده ام 

که برخی ها 
می گویند این 

)شبکه نمایش 
خانگی( را داد 
و رفت. این در 

حالی است 
که موضوع 

شبکه نمایش 
خانگی در 

ارشاد از اواخر 
دولت قبل 

تعطیل شده 
بود و حتی 

مؤسسه اش 
را در سازمان 

سینمایی 
منحل کرده 
بودند. من 
که آمدم با 

این موضوع 
درگیر بودم و 
حتی خدمت 

رهبر انقلاب 
نامه ای نوشتم 

و توضیح 
دادم. ایشان 
هم جلسه ای 
در دفترشان 

تشکیل 
دادند و ما 

حرف هایمان 
را زدیم و این 

مسیر تعاملی 
شروع شد

متأسفانه باید 
بگویم امروزه 

در سرزمین ما 
رسم بر این است 

که هنرمندان 
به سن و سالی 

که می رسند، 
از صحنه هنری 

حذف می شوند 
واز دیده ها کنار 

می روند. چه 
عوامل یا جریانی 

باعث این 
اتفاق می شود 

را نمی دانم! اما 
همان  که این 

بزرگان از دیده ها 
کنار می روند، 
فقط یک نام 

از آنها باقی 
می ماند در حالی 

که این بزرگان 
زنده اند و نیاز 

دارند مورد توجه 
قرار بگیرند و از 
همه تجربه ها، 

استعداد ها و 
هنر آنها استفاده 

شود

ـــرش بـ

عیادتوزیرفرهنگوارشاداسلامیازنریمانپناهی
محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی شامگاه پنجشنبه 

همزمان با آخرین روز ماه محرم با حضور در بیمارستان محل بستری نریمان 
پناهی، مداح سرشناس کشورمان، از او عیادت کرد. وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسامی در این دیدار گفت:»به شما عاقه و ارادت دارم و شما را خادم صدیق 
امام حسین)ع( می دانم. سال ها در این عرصه زحمت کشیدید و دل های 

مردم را به امام حسین)ع( گره زدید.« اسماعیلی با اشاره به اینکه در یکی از 
صوت های آقای پناهی شنیده بودم که می گفت روز عاشورا باید کربا رفت، 

گفت:»من چند سالی است که به این توصیه گوش داده و روز عاشورا به کربا 
می روم. ان شاء الله خداوند صحت و سامتی کامل به این مداح کشورمان عطا 
کند.« وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی همچنین وعده داد در اولین مراسم هیأت 

مکتب الحسین)ع( بعد از بهبودی نریمان پناهی شرکت کند.

گروه فرهنگی/ وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسامی 
ضمـــن تأکیـــد بـــر اینکـــه ۸۵ یـــا ۹۰ درصـــد از 
برنامه هایـــش در وزارتخانـــه محقق شـــده، از 
قانون و حجـــاب هم به عنوان خـــط قرمز یاد 
کـــرد و درباره احـــکام صادره دســـتگاه قضایی 
بـــرای هنرمنـــدان گفـــت کـــه ایـــن احـــکام با 
تشـــخیص قاضی صـــورت می گیـــرد و من هم 
نمی توانـــم به قاضی بگویم چـــه حکمی صادر 

کند امـــا پیگیـــری می کنیم.
 

سهمفرهنگ
ازبودجه2.9درصدشده

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
در نشســـتی که بـــا حضور اهالی رســـانه برگزار 
شد با اشـــاره به اینکه بســـیاری از وعده هایی 
کـــه اعام کـــرده، در ایـــن مدت عملی شـــده 
اســـت، گفـــت: »وقتـــی کار را شـــروع کـــردم، 
یـــک برنامـــه اقـــدام در قالب حـــدود ۱۲۴ بند 
در ســـایت مان منتشـــر کردیـــم. اگر بپرســـید 
چه میـــزان برنامه تـــان تحقق پیدا کـــرد، باید 
بگویم حدود ۸۵ یـــا ۹۰ درصد از برنامه هایمان 
بـــدون اغـــراق محقـــق شـــده اســـت. در این 
برنامـــه اعـــام کـــرده بـــودم کـــه می خواهـــم 
مرجعیـــت فرهنگی ـ هنری بـــه وزارت فرهنگ 

و ارشـــاد اســـامی برگـــردد یـــا دربـــاره عدالت 
فرهنگـــی، مردمی ســـازی فرهنگـــی و هنری و 
اقتصـــاد فرهنـــگ و هنر صحبت کـــرده بودم. 
در همیـــن حـــوزه اقتصـــاد فرهنـــگ و هنر ما 
کار را ۱۴۰۰ شـــروع کردیم که ســـهم فرهنگ از 
بودجه کشـــور حدود یک درصد بـــود اما الان 
نزدیک به ۲.۹ درصد شـــده اســـت کـــه اتفاق 

مهمی اســـت.«
وی درباره لزوم شفاف ســـازی برای رســـانه ها، 
تأکید کـــرد: »برای اولین بار گفتیم براســـاس 
تبصـــره ۹ بنـــد »ه«، شـــرکت ها و بانک هـــای 
از  درصـــد  یـــک  هســـتند  موظـــف  دولتـــی 
هزینه هایشـــان را بـــه حـــوزه فرهنـــگ و هنـــر 
اختصـــاص بدهند. گفتیم صف هم نکشـــند 
مقابل مراکـــز اقتصادی؛ ضمـــن اینکه گفتیم 
کـــه ۵۰ درصـــدش را بـــه صنـــدوق هنـــر واریز 
می کنیـــد و مـــا بـــه طرح هایمـــان می دهیم و 
یک کارگروه هم گذاشـــتیم و بســـیار شـــفاف 
آیین نامـــه اش را در دولت تصویـــب کردیم که 
مجلس شـــورای اســـامی یک اشـــکال جزئی 
گرفت و آن هم حل شـــد و کار شـــروع شـــده 
اســـت. بله اعتبـــارات حوزه فرهنـــگ و هنر به 
طرز شـــگفت انگیزی ۲۰ ـ ۱۰ برابر شـــده است. 

ما همـــه اینهـــا را اعـــام می کنیم.«

وی درباره وضعیت شـــبکه نمایـــش خانگی و 
تعامل وزارت ارشـــاد با صداوســـیما نیز گفت: 
»مـــن وقتـــی بـــه وزارت فرهنگ آمـــدم، آقای 
حسین انتظامی که از دوســـتان قدیمی بنده 
هســـتند، گفتند مـــا ایـــن کار را از مدتی قبل 
تعطیـــل کرده ایـــم. گاهـــی اوقات شـــنیده ام 
که برخی هـــا می گوینـــد این )شـــبکه نمایش 
خانگـــی( را داد و رفـــت. ایـــن در حالی اســـت 
که موضوع شـــبکه نمایش خانگی در ارشـــاد 
از اواخـــر دولت قبل تعطیل شـــده بود و حتی 
مؤسســـه اش را در سازمان ســـینمایی منحل 
کـــرده بودند. مـــن که آمـــدم با ایـــن موضوع 
درگیـــر بودم و حتی خدمت رهبر عزیز انقاب 
هم نامه ای نوشتم و توضیح دادم. ایشان هم 
بـــا لطف و بزرگـــواری که دارند جلســـه ای را در 
دفترشـــان تشـــکیل دادند و ما حرف هایمان 
را زدیـــم و ایـــن مســـیر تعاملی شـــروع شـــد و 
پیـــش رفـــت و امـــروز ما بـــه یک تقســـیم کار 

رسیده ایم.«

درحوزهخدمتگزاریبهاصحاب
فرهنگ،هنرورسانههیچمرزینداریم

وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی همچنیـــن 
بـــا اشـــاره به اکـــران فیلم هـــا گفـــت: »حدود 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

  برخی بازیگران ضدانقلاب شده اند
اما کارهایشان در حال پخش است

محمـــد  اســـتاد  بـــا  گفت و گویـــم  آخریـــن 
اســـماعیلی متین، نوازنده پیشکســـوت ســـاز 
تنبک، اواخـــر مردادماه ســـال ۱۳۹۷ بود. یک 
هفتـــه بـــه ســـالروز تولد ایـــن هنرمنـــد بزرگ 
باقی  مانـــده بود )۴ شـــهریورماه( و بـــه انگیزه 
زادروز ایشـــان میهمان خانه پرمهرشان بودم. 
هنرمنـــدی با ســـیمای مهربـــان و لبخند هایی 
پرمهـــر. میهمان نـــوازی اش هـــم بـــه وســـعت 
دل دریایـــی اش زیبـــا بـــود. با همان دســـتان 
چروکیـــده اش گهگاهـــی تنبـــک بـــه دســـت 
می گرفـــت و ســـاز می نواخـــت و آنچنـــان بـــا 
عشـــق آموخته هایش را از حسین تهرانی نقل 
می کـــرد کـــه گویی نوآمـــوزی اســـت در ابتدای 
راه. اتاقـــش مزیـــن بـــه عکس هایی بـــود که 
تاریخ برخی از تصاویر به بیش از ۵۰ ســـال قبل 
می رســـید؛ تصاویری از همنوازی ها و همراهان 
همیشگی اش. استاد اســـماعیلی از شاگردان 
متعهد و متعصب استاد حســـین تهرانی بود و 
عاوه بر هنر نوازندگی، همچون اســـتادش به 
آداب و ادب نیز آراســـته بود و به نقل از اســـتاد 
خود می گفت:»»نخست انســـان باشید و بعد 
هنرمنـــد.« این جمله را باید با آب طا نوشـــت 
تا این کام حرام نشـــود و جوانـــان معنای این 
جملـــه را به خوبـــی درک کنند، اما متأســـفانه 
جوان های امـــروزی به ادب بی توجه هســـتند 
و این مســـأله رعایت نمی شـــود و جز ضرر برای 
موســـیقی چیزی نخواهد داشت به این سبب 
که هنرمنـــد از جامعه خودش جلوتر اســـت و 
بایـــد در هر ابعـــاد زندگی  نمونه باشـــد تا مردم 
از او تأســـی بگیرند. با بـــزرگان کار کردن غیراز 
هنـــر، زندگی کردن را به انســـان می آموزد و این 
خیلی مهم اســـت.« و این درسی بود که استاد 
محمد اســـماعیلی تا پایان زندگی با خود تکرار 

کـــرد تا جاودانه شـــد و حـــال که چنـــد روزی از 
درگذشـــت این اســـتاد بزرگ می گـــذرد، یاران، 
دوســـتان و موافقان همچنـــان از او به نیکی و 

ادب و اخـــاق یـــاد می کنند.
خاطرات59سالآشنایی

اســـتاد کامبیز روشن روان از شـــاگردان محمد 
اســـماعیلی اســـت و بـــه گفتـــه او در محضـــر 
اســـتاد خود درس هنـــر و آداب اخاق آموخته 
اســـت. او درگفت و گـــو با »ایـــران« دربـــاره این 
آشـــنایی بیان کرد:»اولین ماقاتم بـــا زنده یاد 
محمد اســـماعیلی به ســـال ۱۳۴۳ برمی گردد 
در هنرســـتان موســـیقی. اســـتاد اســـماعیلی 
به عنوان مدرس تنبک به هنرســـتان موسیقی 
ملی دعوت شـــده بـــود. البته یک ســـال قبل 
از حضـــور ایشـــان، مـــن، آقایان علـــی رهبری، 
اســـماعیل تهرانی و اســـماعیل واثقی درکاس 
اســـتاد حســـین تهرانی آمـــوزش می دیدیم اما 
بعد از حضور آقای اســـماعیلی در هنرســـتان، 
آقـــای تهرانـــی کاس را به ایشـــان واگـــذار کرد 
و ایـــن اتفاق و دیـــدار آغاز آشـــنایی و رفاقت و 
شـــاگردی من با استاد اســـماعیلی بود. من از 
ســـال ۴۳ شـــاگرد ایشـــان بودم و این همکاری 
ادامه داشـــت تـــا زمان اخـــذ مـــدرک دیپلم از 

هنرستان. 
او در ادامـــه افزود:»طـــی ســـال هایی کـــه در 
هنرســـتان تحصیـــل می کردیـــم ارتبـــاط ما با 
اســـتاد بســـیار صمیمانـــه بـــود و ایشـــان هم 
مشـــتاقانه به ما تعلیم می دادند. البته سال ها 
بعـــد آقـــای علـــی رهبـــری از جمع جدا شـــد و 
اغلب ما ســـه نفر بودیم. آن دوران کاس های 
ما ساعت ۲ بعد از ظهرشروع می شد. آن روزها 
آنقدرغـــرق در تمریـــن بودیم کـــه متوجه گذر 
زمان نمی شـــدیم و هیچ احســـاس خســـتگی 

نداشـــتیم و ایـــن انـــرژی ای بود کـــه از ارتباط 
صمیمانه اســـتاد دریافت می کردیم و ایشان، 
مـــا را بـــا تعالیـــم خود آشـــنا می کـــرد. ناگفته 
نمانـــد ارتبـــاط دوســـتانه و ارتباط شـــاگرد و 
اســـتادی هر کـــدام بر ســـر جای خـــود بود و 
در کنـــار این روابط دوســـتانه، احترام بســـیار 
بـــرای اســـتاد قائل بودیـــم. طی این ســـال ها 
آشـــنایی و رفاقت همکاری های بســـیاری هم 
غ التحصیلی  شـــکل گرفت و بعد از دوران فار
از هنرستان، کنســـرت های ما با استاد شروع 
شـــد و در گوشـــه و کنار ایـــران بویـــژه در تالار 
وحدت اجراهای بســـیاری برگزار کردیم. این 
ارتباطـــات همچنـــان ادامه داشـــت تـــا زمانی 
که دوران ســـربازی فرارســـید و اعزام شـــدم. 
البته بعـــد از دوران پایـــان خدمت همچنان 
ایـــن ارتباط ها برقـــرار بود تا آنکـــه برای مدت 
زمانی بـــرای ادامه تحصیل به خارج از کشـــور 
رفتـــم. بعد از بازگشـــتم بـــه ایران مجـــدداً به 
دیـــدار اســـتاد رفتم و ایـــن دیدارها تازه شـــد. 
البته کنســـرت های کمتری برگزار کردیم و به 
سبب مشـــکات کاری و گرفتاری های زندگی 
فرصت کمتـــری بـــرای دیدار فراهم می شـــد 
اما تاشـــم این بود کـــه در اولیـــن فرصت به 
دیدارشـــان بـــروم. در این ماقات ها اســـتاد 
همچنـــان از گذشـــته ها به نیکی یـــاد می کرد 
و زمـــان بســـیاری به گفت و گو می نشســـتیم. 
اتفاق بســـیار جالبـــی که هیـــچ گاه فراموش 
نمی کنم یـــک اجـــرای بداهه نـــوازی با تنبک 
بود که مربوط به چندین ســـال قبل اســـت. 
مراســـم بزرگداشـــت استاد اســـماعیلی بود. 
بعـــد از برنامه از بین اســـاتیدی که در ســـالن 
حضـــور داشـــتند، عده ای بـــرای اجـــرای روی 
صحنـــه انتخـــاب شـــدند. زنده یـــاد اســـتاد 
هوشـــنگ ظریف، اســـتاد حســـین علیزاده، 
اســـتاد اســـماعیل تهرانـــی و اســـتاد محمـــد 
اســـماعیلی و مـــن روی صحنـــه آمدیـــم. پنج 
صندلـــی بـــود و پنـــج تنبـــک بـــه مـــا دادند و 
خواســـتند قطعه ای فی البداهه بنوازیم. این 
خاطره را هیچ گاه فرامـــوش نمی کنم. یکی از 
زیبا ترین خاطراتی اســـت که به یـــادم مانده 
اســـت. ماجرایی که دیگر هیچ گاه تکرار نشد 

و تنهـــا یک تصویـــر از آن باقی مانده اســـت.
مریدومرادی

این موســـیقیدان دربـــاره شـــیوه تنبک نوازی 
اســـتاد اســـماعیلی گفت:»آقای اســـماعیلی 
بـــه ســـبک و شـــیوه اســـتاد تهرانـــی تنبـــک 
می نواخـــت. آن دوران اســـتاد اســـماعیلی با 
حمایت و همت استاد حسین دهلوی کتاب 
آموزش تنبک نوازی به شـــیوه استاد تهرانی را 
نوشتند و چاپ کردند. آقای اسماعیلی ارادت 
ویژه ای به اســـتادش حســـین تهرانی داشت 
و به عقیده مـــن ارتباط این دو اســـتاد بزرگ، 
مریـــد و مرادی بـــود. ارتبـــاط صمیمانه ای که 

استاد اسماعیلی همیشه در صحبت های 
خـــود بـــه آن تأکیـــد داشـــت و عـــاوه بر 
تعلیـــم و تعلم، همیشـــه در کنار ایشـــان 
بـــود و تا پایـــان زندگی اســـتاد تهرانی این 
ارتباط وجود داشـــت. البته همان طور که 
قبل تر اشـــاره کردم، ما نیز مدت زمانی در 
هنرستان شـــاگرد اســـتاد تهرانی بودیم. 
ایشـــان در اولین جلسه کاس خود درس 
بزرگـــی به ما داد. اســـتاد تهرانـــی با لحنی 
جدی و مصمم و تأکید بســـیار به ما گفت 
یادتان باشـــد قبل از آنکه ســـاز به دست 
بگیرید، باید انســـان باشـــید. این سخن 
اســـتاد را هیـــچ گاه فرامـــوش نمی کنـــم و 
همیـــن تفکـــر، ســـرلوحه کاری و زندگـــی 
اســـتاد اســـماعیلی هم بود. ایشان عاوه 
بر اینکـــه نوازنـــده ای بزرگ بود، انســـانی 
بسیار شـــریف و دوست داشـــتنی، پاک و 
رفیـــق بـــود. رفیقی قابـــل اعتمـــاد و اتکا. 
انسانیتی که مرحوم اســـتاد تهرانی به آن 
تأکید داشـــت موضـــوع مهمی اســـت که 
من نیز در برخی از نشســـت ها به جوانان 
توصیـــه و تأکید می کنم، بـــه این علت که 
هنرمند بودن تنها به نواختن ســـاز یا آواز 
خواندن خاصه نمی شـــود چراکه قبل از 
هر چیـــز باید وجدان انســـانی در ما بیدار 
باشـــد. انســـانی به معنای واقعـــی کلمه. 
این نصیحت اســـتاد همیشـــه در گوشـــم 
زمزمه می شـــود و ســـعی کردم تا به امروز 
در وجود خـــود نـــگاه دارم، همان طور که 
اســـتاد اســـماعیلی نـــگاه داشـــت. در آن 
ســـال های بعد از دوران ســـربازی و ادامه 
تحصیل و بازگشت به ایران، هر گاه استاد 
را می دیـــدم همچنان همان شـــخصیت 
را داشـــت. همان زیبایـــی و صمیمیت و 

همان تفکـــر و مهربانی و همـــان وجدان 
پاک. هنـــر واقعـــی او در وجـــودش بود و 
با گذشـــت زمان تغییر نکـــرد و همچنان 

افتخار می کنم شـــاگرد ایشـــان بودم.
تأسفازحذفبزرگانازصحنههنر

مـــه  ا د ا ر  د ن  ا و شـــن ر و ر د  ســـتا ا
صحبت هایـــش اظهـــار کرد: متأســـفانه 
باید بگویم امروزه در ســـرزمین ما رسم بر 
این اســـت که هنرمندان به ســـن و سالی 
کـــه می رســـند، از صحنـــه هنـــری حذف 
می شـــوند واز دیده هـــا کنـــار می رونـــد. 
چـــه عوامل یـــا جریانی باعث ایـــن اتفاق 
می شـــود را نمی دانـــم! امـــا همـــان  کـــه 
ایـــن بـــزرگان از دیده هـــا کنـــار می روند، 
فقط یـــک نـــام از آنهـــا باقـــی می ماند در 
حالـــی کـــه ایـــن بـــزرگان زنده انـــد و نیاز 
دارنـــد مورد توجه قـــرار بگیرنـــد و از همه 
تجربه ها، اســـتعداد ها و هنر آنها استفاده 
شـــود اما متأســـفانه نـــه تنها از هنـــر این 
بـــزرگان اســـتفاده نمی شـــود بلکـــه هیچ 
اســـم، آثار و نشـــانی از آنها در جامعه باقی 
نمی مانـــد و بـــا فـــوت آنها مـــردم متوجه 
می شـــوند چنین هنرمنـــد بزرگـــی دیگر 
در بین ما نیســـت و این یکـــی از دردهای 
بزرگ موســـیقی ما اســـت و نمی دانم چه 
باید کرد و متولی آن کیســـت. اســـتادان 
حسین پایور، هوشـــنگ ظریف، فرهنگ 
شـــریف و... از بزرگان موسیقی بودند که 
خانه نشین شـــدند و در انزوا فوت کردند 
و بعـــد از مرگشـــان عـــزاداری شـــد. باید 
تـــا زمانی کـــه این بـــزرگان در قیـــد حیات 
هســـتند به جامعه معرفی شـــوند و از آنها 
تشـــکر و قدردانی شـــود. هنرمنـــدان هر 
کشـــوری از افتخـــارات آن ســـرزمین اند.«

ندا  سیجانی

روزنامه نگار
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